
Šílenství pokračuje
Když před sedmi lety vstupoval Ondřej Doležal 

s jihlavskou �irmou Sforp na trh, hovořil o ener-
getickém trhu jako džungli. Proháněla se v ní 
zvěř a klient by až tím posledním v řadě. Pří-
klad? Vzpomenete si, když jste přepisovali ener-
gie na jinou �irmu, že vám ta minulá odmítla 
uvést přesný den nástupu a pak vás sankciono-
vali? Nebo když vám zvedli cenu a dozvěděli jste 
se to až z vyúčtování? To se tu dělo roky a stát a 
vlády s tím nic nedělaly. 

O. Doležal na chyby, nešvary, problémy upo-
zorňoval, až se mu podařilo přesvědčit politiky 
a ti některé jeho návrhy vložili do loňské nove-
ly energetického zákona. Přesto nyní jeho �ir-
ma končí. Jak říká, končí s krachem ekonomiky, 
protože trh přestal být trhem… Šílenství v ener-
getice pokračuje. Petr Klukan
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Rozhovor

Ondřej 
Doležal

Jihlavský dodavatel ener-
gií, �irma Sforp, končí. 
Svým klientům doporu-
čila, aby si okamžitě našli 
jiného dodavatele. O důvo-
dech hovoří majitel �irmy 
Ondřej Doležal, dlouholetý 
kritik poměrů na energe-
tickém trhu.
� Petr Klukan

Rozeslali jste svým zákazní-
kům SMS, v níž jim doporučujete 
od vás odejít. Proč? 

Doporučujeme jim okamžitě 
přejít na �ixované produkty, které 
dnes nabízí jen velké společnos-
ti. Trend bude spíše �ixované pro-
dukty nenabízet. Proto je nevyšší 
čas si na zimní sezonu ceny za�ixo-
vat, protože dnešní cena elektřiny 
na spotovém trhu (burza, kde se 

energie prodávají za aktuální cenu 
– pozn. red.) přesahuje 22 tisíc 
korun za jednu MWh. 

V zimě se ale může stát, že bude 
stát klidně přes 40 tisíc, to zname-
ná, že lidé, kteří vytápí elektřinou, 
ji nebudou schopni platit. Meziroč-
ní nárůst ceny elektřiny je oproti 
minulému roku téměř 15krát vyšší, 
s výhledem, že přesáhne ještě letos 
až 30násobek. 

Naše nákupy komodity se bohužel 
protahují a osobně si netrouf-
nu s osudy svých klientů jakkoliv 
hazar dovat. Proto jim doporučuje-

me cenu okamžitě za�ixovat. Záro-
veň klientům umožňujeme odejít 
bez sankcí, aby měli �ixované pro-
dukty platné co nejdříve.

Vaše společnost na krátkodo-
bém trhu nikdy neobchodovala, 
co se stalo?

Ano, tento způsob nákupů pro 
konečné zákazníky jsme vždy kri-
tizovali. Bohužel elektrická ener-
gie ani zemní plyn nejde uskladnit 
jako televize.

Jednoho krásného dne jsme 
dostali zprávu, že námi nakoupe-
nou elektřinu a plyn nám proti-
strana nedodá. Z toho důvodu jsme 
museli přejit na tento rizikový způ-
sob nákupu. Ještě před pár dny to 
vypadalo, že komoditu opět nakou-
píme na celé roky dopředu. Jednání 
se však protáhla a zároveň se bur-
za s energiemi v posledních dnech 
doslova zbláznila, proto ta SMS. Je 

to nejrychlejší předání informace 
klientům.

Proč nešlo energie nakoupit? 
Po krachu Bohemia Energy 

(podzim 2021) na trh přišel mili-
on zákazníků, kteří sháněli doda-
vatele energií. Milion zákazníků 
muselo pobrat 100 společností na 
trhu, protože víc dodavatelů není. 
S každým zákazníkem se ale pojí 
nutnost složit za něho �inanční jis-
tiny a záruky.

 Pokud by dodavatelé elektřinu a 
plyn nakoupili na celé roky 2022 
a 2023, tak by skládali podstatně 
vyšší jistiny, než pokud nakupova-
li po dnech nebo měsících. Větši-
na peněz byla prostě použita na to, 
aby klienti byli z trhu absorbováni. 
Na důsledný nákup na rok nebo dva 
dopředu prostě nebyly prostředky. 

 (Pokračování na str. 3)

HUTĚ, CEJLE (jv) – Na louku v Hutích, 
pod chalupu basáka kapely Divo-
kej Bill Jiřího Jurdy Jurače, se vrátil 
rodinný festival Čeřínek. Co do účas-
ti se vyšplhal na cca sedmdesát pro-
cent stavu před vynucenou covidovou 
pauzou. 

V pátek se festival Čeřínek konal 
počtrnácté. I letos přitáhl celé rodi-
ny, když pro děti organizátoři při-

pravili řadu nabídek a atrakcí. Velký 
zájem měli kluci i holky o rukodělné 
dílny. Z připravených prkének vyrá-
běli s tatínky budky pro ptáky, které si 
vlastnoručně zdobili v lakýrnické díl-
ně a nechali si na ně vypálit znak fes-
tivalu. 

Ještě ve středu nechal organizátor 
vyrobit „majzlíky“, a tak kluci na fes-
tivalu opracovávali sekáči a kladívky 

velké kameny v kamenické dílně. 
Jedno za druhým se děti střídaly za 

ovládacími pákami malého bagru a 
přehazovaly hromadu písku. Sázely se 
stromky, hrály se deskové hry, malo-
valo se na obličej, nechyběl aquazo-
rbing. Zájemci si hladili velké hady 
škrtiče. Ve stanu, který chránil před 
pražícím sluncem, se hrálo divadlo. 

 (Pokračování na str. 11)

IVAN MLÁDEK s basistkou a bavičkou Libunou Roubychovou při pátečním vystoupení na festivalu Čeřínek v Hutích. 
 Foto: Jiří Varhaník

 Desítky let staré hity zpívali 
s Ivanem Mládkem i mladí

Sforp krachuje tak, jak česká ekonomika

Tady jsem doma

Volby do Senátu
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Do Vodního ráje ani do zoo-
logické zahrady Ukrajinci 
zadarmo nechodí. Vstupné 
platí jako všichni ostatní. 
� Pavel Bajer

 Jihlava

Ukrajinci mají všechno zadarmo a 
vyžírají nás! Takovéto názory můžeme 
často slyšet z úst některých našich spo-
luobčanů. Nic z toho však není pravda. 
Ve většině případů se jedná o so�istiko-
vanou ruskou propagandu. 

Podle mluvčí jihlavského magistrátu 
Anety Hrdličkové uprchlíci z Ukrajiny 
nebudou do konce roku muset platit 
pouze za odpad. 

„Město prominulo poplatek za odpa-
dy těm poplatníkům, kterým byla v 
důsledku válečného kon�liktu na Ukra-
jině poskytnuta v ČR dočasná ochrana 
od 24. února. Prominutí platí do konce 
tohoto roku,“ informovala mluvčí. 

Jako pomoc uprchlíkům rada města 
schválila v březnu pro Ukrajince MHD 
v Jihlavě na tři měsíce zdarma. Platnost 
opatření skončila na začátku června a 
od té doby platí Ukrajinci plné jízdné 
jako všichni ostatní. 

Uprchlíci z Ukrajiny, kteří se ocitnou 

v nouzi, mohou v Jihlavě zdarma využít 
služeb Ukrajinského domu v Brněn-
ské ulici 29. Ale pouze dočasně, než si 
seženou ubytování. 

Dle mluvčí stát městu posílá na 
každého ubytovaného v Ukrajinském 
domě 200 korun. Zmínila, že situaci v 
domě každý měsíc kontroluje tajemník 
úřadu. 

„Město si také vede podrobnou statis-
tiku o ubytovaných a změnách v jejich 
počtu,“ podotkla Hrdličková. 

Lidé často tvrdí, že Ukrajinci hojně 
navštěvují Vodní ráj a jihlavskou zoo, 
protože mají vstupné zdarma. Ani to 
však není pravda. Největší vysočinský 
aquapark provozují Služby města Jih-
lavy (SMJ). 

„Od začátku kon�liktu na Ukrajině 
jsme válečným uprchlíkům z této země 
žádné slevy nedávali. Takže Ukrajin-
ci platí stejně jako naši běžní zákazní-
ci,“ vyjádřil se na dotaz JL jednatel SMJ 
Josef Eder. 

Zdarma se Ukrajinci nedostanou ani 
do Zoo Jihlava. Zde platí nejen plné 
vstupné, ale nejsou pro ně organizova-
né žádné slevové akce. 

„Nic takového u nás nemají,“ vyloučil 
mluvčí zoo Martin Maláč. 

Ukrajinci mají 
zdarma odpad

TŘEŠŤ (kra) – Jestli Třešť v nějaké statistice přepisuje historii, pak je to v počtu 
Ukrajinců, kteří aktuálně žijí v katastru města. 
Podle starosty Vladislava Hynka by jich mělo být celkem 250. Podle něj se do sta-
tistiky nepromítají počty Ukrajinců, kteří dočasně přebývají v areálu v Pouštích. „V 
současné době zařízení funguje jako krátkodobé ubytování pro Ukrajince, než se u 
nich vyřídí všechny administrativní náležitosti. Nejde tam o žádný dlouhodobý pobyt. 
Nikdo tam nebude dva měsíce. Takhle to zařízení nefunguje,“ říká starosta.  

V Třešti se o dost zvýšil počet Ukrajinců

o�road akce na pomoc přírodě
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